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Говор замјеника предсједавајућег Дома народа Парламентарне скупштине Босне
и Херцеговине др Драгана Човића на завршној церемонији Тњиннинг пројекта ЕУ
"Оснаживање и даља подршка парламентима у Босни и Херцеговини у пословима
европских интеграција"

Сарајево, 18. октобар 2021.

Уважене даме и господо!

Поштовани предсједниче Народне скупштине Мађарске господине Kövér, предсједниче
Националног вијећа Аустрије господине Sobotka, представниче Хрватског сабора
господине Павић, овдје назочне екселенције и представници међународних
организација у БиХ!

Цијењени предсједатељи и допредсједатељи Парламента Федерације БиХ, Народне
скупштине Републике Српске, Брчко Дистрикта и жупанијских скупштина!

Поштоване колеге и драги гости!

Све вас срдачно поздрављам!

Наша сурадња у оквиру twinning пројекта, у већем и мањем континуитету, траје већ
готово 7 година. Данас и на овај начин свечано закључујемо и овај трећи по реду
twinning, резимирамо његове резултате, али и промишљамо правце даљње сурадње у
смислу изградње административних капацитета наших парламента. Поучени искуством
парламената чланица овог пројекта, данас располажемо већим знањем и свијешћу о
свим изазовима све захтјевнијег и изазовнијег процеса приступања, с којима су се у
различитим раздобљима суочавале земље с којима данас градимо сурадњу у овом за
нас стратешком подручју.

Квалитетна администрација није само та која пружа услуге, у овом случају члановима
парламената, сервисира њихове функције и активности, већ и антиципира процесе,
благовремено информира, усмјерава и потиче рад парламентарних тијела одговорних
за различите сегменте процеса приступања. Све то није могуће ако не преузмемо
најбоље праксе и искуства из парламента чланица, чији представници с нама
обиљежавају успјешну реализацију овог веома важног пројекта за БиХ.

Не сумњам да ће се у једном тренутку откочити еуропски процеси и тада ће до пуног
изражаја доћи разина припремљености наше администрације, обучености и
мотивираност државних службеника. Јер, морат ће се радити пуно више него што је то
био случај до сад, како би се успоставила протутеза одређеним негативним кретањима
који већ неко вријеме успоравају еуропски пут и угрожавају перспективу земаља
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Југоисточне Еуропе. У БиХ тренутно имамо политичку кризу из које је једини излаз
поштивање Устава и закона, проведба одлука домаћих и међународних судова у
смислу владавине права, нужних реформи како би се земља стабилизирала унутар свог
Дejтонског оквира, којег континуирано тестирају и напрежу до крајњих граница
супротстављене центрифугално-центрипеталне силе.

Нужно је на нашем еуропском путу провести све назначене реформске активности, а
изборно законодавство је императив. Споразум из Мостара који смо потписали прошле
године, треба одмах провести како би се у неизборној години осигурало рјешење
питања легитимног представљања конститутивних народа (Предсједништво БиХ и Дом
народа) сукладно одлукама судова у Босни и Херцеговини и Стразбуру.

У сложеним федералним државама је много захтјевније координирати активности и
пратити уставну структуру. Стога тај сегмент нипошто не треба подцијенити а
повремено му је нужно пружити и потпору, па и ону политичку. Концепт који имамо у
БиХ можда изгледа комплицирано, али се можемо похвалити формом координације
која је апсолутно примјерена нашем поднебљу и организацији, инклузивна јер
респектира уставну структуру БиХ и сваку легислативну инстанцу конкретно у питању
парламентарне сурадње. Томе свједочи и чињеница да су овдје на једном мјесту
окупљени представници свих парламената у БиХ. У таквом механизму координације,
какав је прилагођен нашим уставним вриједностима, нема виших и нижих разина, јер
свака је суверена у свом подручју изворних овласти заснованих на праву и уставу.

Драго ми је да је и кроз twinning препозната та структура, али и вишенационалан
карактер наше домовине Босне и Херцеговине кроз поштивање свих службених језика и
консоцијативних одредница везаних за уставно начело конститутивности. Посебно су
значајни механизми сурадње који су на том трагу посебно успостављени кроз twinning у
протеклих 30так мјесеци. Они су додатни потицај хоризонталној и вертикалној
хармонизацији, административној сурадњи и размјени добрих пракси и знања. Јер да
би учили од других морамо прво бити спремни усвајати знања једни од других, овдје
унутар Босне и Херцеговине сурађивати на добро и у корист свих. Само тако и уз веће
повјерење које сурадња генерира могуће је постићи кохезију, усклађеност, а онда и
проходност у административним процесима, који нам се понекад преклапају али знатно
чешће надопуњују.

Мада се у овом тренутку чини како смо изгубили политички моментум,  ситуација се
врло брзо може преокренути, што особно и прижељкујем. До тада, неовисно о
политичким околностима, наше службе, особито оне уско везане за ЕУ питања требају
наставити предано радити, уз савјет и потпору наших  овдје назочних пријатеља и
партнера, ка даљњем усавршавању с циљем што успјешнијег суочавања с изазовима
еуропских интеграција те генерирања новог замаха у том правцу, на чему морамо
заједно предано радити. Дозволите ми на концу овог краћег обраћања да се захвалим
овдје присутним предсједницима и представницима Народне скупштине Мађарске,



3

Парламента Аустрије и Хрватског сабора, али и другим парламентима који су дали свој
допринос, седам парламентарних домова из пет других земаља чланица ЕУ - Белгије,
Чешке Републике, Француске, Португала и Словачке. Наравно, велике захвале и
Еуропској унији која је Пројекат финанцирала значајним износом. Увјерен сам да су
постављени темељи на којима се може даље градити све оно што нам је потребно како
би остварили своју највећу амбицију, а то је пуноправно чланство у велику еуропску
обитељ.

Свако вам добро и живјели!


